
9 ماه پس از پاندمي كرونا و ابتلاي ۶۴۶ هزار و ۱۶۴ 
نفر از هموطنانمان به اين بيماري و مرگ ۳۶ هزار 
و ۵۷9 نفر، روز گذشته بالاخره وزارت بهداشت 
زير بار استفاده از ظرفيت طب سنتي براي درمان 
بيماري كووي�د۱9 رفت و چه�ار داروي گياهي 
مؤثر در درمان كرونا مجوز توليد كسب كردند. 
اين در حالي است كه چند روز پيش سخنگوي 
كميس�يون بهداش�ت مجلس در ي�ك برنامه 
تلويزيوني اعلام كرد: »از مي�ان ۶۷ كارآزمايي 
كه از سوي كميته طب ايراني به وزارت بهداشت 
تحويل داده ش�د، اين وزارتخانه هشت مورد از 
آنها را تأييد كرد و قرار شد از آنها در نظام سلامت 
كشور استفاده كنند كه متأسفانه تا به امروز هيچ 
گونه اقدامي در اين زمينه صورت نگرفته است!« 
اين در حالي است كه ايران در كارآزمايي باليني 
داروهاي شيميايي ش�ركت كرده و از ۳0 كشور 
همكار در مطالعه كارآزمايي باليني درمان بيماري 
كوويد۱9 سازمان جهاني بهداشت، رتبه نخست 
»جلب مشاركت بيماران« را كسب كرد. از سوي 
ديگر در حال�ي كه مرگ و ميره�اي كرونايي به 
س�مت خلق فاجعه و بحران حركت مي كند و به 
رغم تأكيدات چندين باره فرمانده ستاد مقابله 
با كروناي كلانش�هر تهران بر ل�زوم تعطيلي دو 
هفت�ه اي پايتخت براي كنترل ش�يوع كرونا در 
اين شهر، هنوز ستاد ملي مقابله با كرونا زير بار 
اين تصميم نرفته اس�ت، اين در حالي است كه 
هزينه مرگ و مير اين همه نيروي انساني و شيوع 
افسارگسيخته كرونا از تبعات اقتصادي تعطيلي 
دو هفته اي تهران بيش�تر نباشد، كمتر نيست!

در 24ساعت منتهي به روز چهارشنبه 14آبان ماه، 
8 ه��زار و 4۵2بيمار جديد مبتلا ب��ه كوويد1۹ در 
كشور شناس��ايي ش��د كه 2هزار و 8۵2 نفر از آنها 
بستري شدند. مجموع بيماران كوويد1۹ در كشور 
به ۶4۶ هزار و 1۶4 نفر رسيده است.  در طول همين 
زمان، 41۹ بيمار كوويد1۹ جان خود را از دس��ت 
داده اند و مجموع جان باختگان اين بيماري به ۳۶ هزار 
و ۵۷۹ نفر رسيده است. همچنين ۵هزارو42۶ نفر از 
بيماران مبتلا به كوويد1۹ در وضعيت ش��ديد اين 
بيماري تحت مراقبت قرار دارند.  تاكنون ۵۰۰ هزار 
و 4۰۰ نفر از بيماران بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. آمار و ارقام ابتلا، بستري و فوتي ها 
حكايت از اين دارد كه طب مدرن نتوانسته در درمان 
اين بيماري گامي بردارد. اين در حالي است كه ايران 
يكي از ۳۰كشوري اس��ت كه در كارآزمايي باليني 
درمان بيماري كوويد1۹سازمان جهاني بهداشت 

شركت داشته و رتبه نخست را كسب كرده است. 
   رد شدن داروهاي شيميايي در كارآزمايي 

WHO باليني
رضا ملك زاده معاون تحقيقات وزارت بهداش��ت با 
اشاره به نتايج نهايي شش ماه كارآزمايي باليني روي 
نخستين گروه از بازوهاي درماني مطالعه سازمان 

جهاني بهداشت براي درمان كوويد 1۹، گفته بود: 
»داروهاي »رمدسيوير«، »لوپيناوير«، »اينترفرون« 
و »هيدروكسي كلروكين« تحت كارآزمايي باليني 
روي 11 هزار بيمار مش��اركت كننده از حدود ۵۰۰ 
بيمارستان ۳۰ كشور در ش��ش منطقه جهان كه 
همگي داراي مش��خصه »ضدوي��روس« بوده اند، 
تأثيري بر درمان، كاهش طول مدت بستري و مرگ 
و مير مبتلايان به كوويد1۹ بستري در بيمارستان 

نشان ندادند.«
   صدور مجوز تولي�د ۴داروي گياهي مؤثر 

در درمان كرونا 
روز گذشته اما بعد از ۹ماه از شيوع كرونا در كشورمان، 
جلسه اي براي بررس��ي بهره مندي از ظرفيت هاي 
طب ايراني براي درمان كرونا با حضور دكتر نمكي 

برگزار شد. 
وزير بهداشت در اين جلس��ه با بيان اينكه سخنان 
ديگران در تخريب طب سنتي را به پاي بنده نگذاريد، 
افزود: »در حال حاضر داروهاي شيميايي كه در ساير 
كشورها آزمايش و توليد شده در كشور مجوز توليد 
دارند و در عين حال چهار داروي گياهي و طب سنتي 

مؤثر در درمان كرونا مجوز توليد كسب كرده اند.«

محمدرضا ش��مس اردكاني، دبير كميته فرهنگ و 
تمدن اسلام و ايران ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي 
هم با بيان اينكه طب س��نتي براي خودمراقبتي و 
س��بك زندگي در دوران كرونا حرف ج��دي دارد، 
تأكيد كرد: »بايد طب سنتي را در دانشگاه ها تقويت 
كرد چراكه مشكلات پيش آمده به دليل غيرعلمي و 

غيرآكادميك شدن طب سنتي است.«
وي از وزير بهداشت خواست در كميته علمي ستاد 
ملي مقابله با كرونا يك گروه پنج نفره طب سنتي 
با حضور نماينده وزارت بهداش��ت عضويت داشته 

باشند. 
نفيسه حسيني يكتا، سرپرست دفتر طب ايراني و 
مكمل وزارت بهداشت هم در اين جلسه با اشاره به 
اينكه در حال حاضر ۷۳كارآزمايي باليني طب سنتي 
مرتبط با داروهاي گياهي در پيشگيري و درمان كرونا 
در دانشگاه هاي علوم پزشكي در دستور كار است، 
افزود: »گزارش هشت كارآزمايي باليني تمام شده 
براي درمان و پيشگيري كرونا به كميته علمي ستاد 

مقابله با كرونا ارائه شده است.«
كيانوش جهانپور سخنگوي سازمان غذا و دارو درباره 
تأثير داروهاي گياهي تأييد ش��ده توس��ط وزارت 

بهداش��ت براي درمان كمكي كرونا گفت: »برخي 
از اين داروها، باعث كاهش مدت بستري شده  اند و 
برخي ديگر باعث بهبود اكسيژن  رساني، كاهش سرفه 
و بهبود علائم بيماران كرونايي شده اند اما هيچ  كدام 
از داروها به عنوان درمان مس��تقيم كرونا حس��اب 
نمي  ش��وند و اين داروهاي گياهي نيز درمان  هاي 

كمك  كننده هستند.«
   تقابل وزارت بهداشت با طب سنتي 

كوتاه آمدن وزارت بهداش��ت در برابر طب سنتي و 
صدور مجوز براي چهار داروي گياهي در حالي است 
كه تاكنون اين وزارتخانه در برابر استفاده از روش ها و 
داروهاي طب سنتي براي درمان كوويد1۹ مقاومت 
مي كرد و اين مسئله گلايه بسياري از پزشكان فعال 
در عرصه طب سنتي را موجب شده بود، به خصوص 
اينكه تا ام��روز هيچ يك از داروهاي ش��يميايي در 
كارآزمايي هاي باليني نتوانسته اند بر درمان كرونا 

مؤثر باشند. 
زهرا شيخي مباركه، سخنگوي كميسيون بهداشت 
و درمان مجلس هم با اشاره به تأكيد سياست هاي 
نظام سلامت ابلاغي از سوي مقام معظم رهبري بر 
استفاده از ظرفيت طب سنتي، تأكيد كرد: »۵درصد 
كل بودجه نظام سلامت كشور بايد به طب سنتي 
اختصاص داده شود كه متأسفانه در چند سال اخير 
هيچ نوع بودجه اي از سوي وزارتخانه مربوطه به طب 

سنتي اختصاص داده نشده است.«
به گفته وي از ميان ۶۷كارآزمايي كه از سوي كميته 
طب ايراني به وزارت بهداش��ت تحويل داده ش��د، 
اين وزارتخانه هشت مورد از آنها را تأييد كرد و قرار 
شد از آنها در نظام سلامت كشور استفاده كنند كه 
متأسفانه تا به امروز هيچ گونه اقدامي در اين زمينه 

صورت نگرفته است!
   درخواست مجدد براي تعطيلي 2هفته اي 

تهران
ام��ا اگ��ر س��راغ بيمارس��تان ها ب��ه خص��وص 
بيمارس��تان هاي پايتخت برويم، متوجه خواهيم 
شد كه تمام بخش هاي مربوط به بيماران كرونايي 
پر شده است. عليرضا زالي فرمانده ستاد مقابله با 
بيماري كرونا در جلسه شوراي فرماندهي عمليات 
مقابله با بيماري كرونا در كلانشهر تهران با اشاره به 
اينكه در حال حاضر در پيك سوم بيماري هستيم، 
گفت: »در اين پيك برخلاف دو پيك قبلي با سرعت 
بيشتري به اوج بيماري رس��يديم كه اين موضوع 
نشان مي دهد ش��تاب گرفتاري بيماري در تهران 
افزايش داشته است، همچنين اقامت بيمارستاني 
نيز در پايتخت با افزايش يك ال��ي دو روزه همراه 

بوده است.«
فرمانده ستاد مقابله با بيماري كرونا در تهران با گلايه 
از عدم اجراي صحيح و قطعي برخي از مصوبات يك 
بار ديگر درخواست كرد با توجه به شتاب بيماري و 
براي تجديد قواي نيروي بهداشتي و درماني، تهران 

دو هفته تعطيل شود. 
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افزايش ۳0هزار هكتاري زراعت چوب در كشور

زراعت چوب 15 درصد از روستاهاي کشور را احیا کرد

وزارت بهداشت سرانجام زير بار پذيرش طب سنتي رفت 

4داروي گياهي درمان كرونا مجوز توليد گرفتند

تا سال گذشته حدود 

عليرضا سزاوار
2۱0هزار هكت�ار از   گزارش  2

اراض�ي كش�ور به 
زراعت چوب اختصاص داشت كه امسال در جهشي 
چشمگير ۳0هزار هكتار افزايش يافته است. با اين 
افزايش مي ت�وان ۸0 درصد مواد اولي�ه مورد نياز 
صنايع چوب و كاغ�ذ كش�ور را در اوج تحريم ها 
فراهم كرد. به گزارش مركز پژوهش هاي مجلس در 
دو سال اخير با زراعت چوب ۱۵درصد از روستاهاي 
كش�ور از خط�ر ناب�ودي نج�ات پي�دا كرده اند. 
از راهكاره��اي كم كردن فش��ار بر رويش��گاه هاي 
جنگلي و حفظ منابع طبيعي، كاشت درختان با رشد 
سريع)مخصوصاً صنوبر و اكاليپتوس( در زمين هاي 
مس��تعد اس��ت كه به آن زراعت چوب مي گويند. 
همچنين كاشت درختان چند منظوره )توليد چوب 
و ميوه( در زمين هاي شيب دار كه كشاورزي ممكن 
نيست از ديگر خصوصيات زراعت چوب محسوب 

مي شود. 
   نجات همزمان جنگل ها و صنايع 

در سال هاي گذشته افزايش رو به رشد مصرف چوب 
در صنايع كاغذس��ازي، صنايع ساختمان س��ازي، 
مبلمان و دكوراسيون، كشتي سازي و صنايع دستي 
و تزئيني موج��ب خروج حجم قاب��ل توجهي ارز و 
تعطيلي كارگاه هاي مختلف شده است.  از سوي ديگر 
اهميت كاهش تخريب جنگل و تأمين چوب مورد 
نياز بخش هاي مختلف صنعت، سرمايه گذاري در 
زمينه زراعت چوب را به ضرورتي انكارناپذير تبديل 
كرده است. ترويج و توس��عه زراعت چوب علاوه بر 
اشتغالزايي، استفاده بهينه از روان آب ها و زمين هاي 
باير و ناهموار براي كشت مكانيزه، توسعه فضاي سبز 

و رونق توليد در مناطق روستايي را به دنبال دارد. 
   نيروهاي مسلح هم به ميدان آمدند

از سال 1۳۹2 تاكنون دولت براي هر هكتار زراعت 
چوب تا س��قف ۳۰ميليون ريال تسهيلات بانكي 
پرداخت مي كند. در سال هاي اخير به علت افزايش 
جمعيت، بهره برداري غيراصولي و بيش از اندازه از 
چوب جنگل، تغيير كاربري و آتش سوزي از وسعت 
جنگل هاي زاگرس كاسته ش��ده است؛ اتفاقي كه 
سازمان محيط زيست و س��ازمان جنگل ها تلاش 
كرده اند با توسعه درختكاري اين مشكل را مرتفع 

كنند.  اوايل شهريور ماه امسال هم مركز پژوهش هاي 
مجلس در گزارشي تأييد كرد كه در دو سال اخير با 
زراعت چوب 1۵ درصد از روستاهاي كشور از خطر 
نابودي نج��ات پيدا كردند. روز گذش��ته در همين 
زمينه معاون وزير جهاد كشاورزي از توسعه ۳۰هزار 
هكتاري زراعت چوب در سال جاري خبر داد و گفت: 
»وزارت نيرو درباره استفاده از آب هاي غيرمتعارف 
براي توسعه زراعت چوب تعامل و همكاري خوبي 
ايجاد شده است.« مسعود منصور در جلسه ستاد ملي 
زراعت چوب، با بيان اينكه در زمينه كشت و توسعه 
زراعت چوب با نيروهاي مسلح وارد مذاكره شده ايم، 
از ظرفيت هاي مناس��ب اين نهادها سخن گفت و 
تصريح كرد: »امكان توسعه و رشد زراعت چوب در 
اراضي تحت اختيار نيروهاي مسلح وجود دارد و اين 
اقدام مشاركتي مي تواند به بخشي از تعهدات ما جامه 

عمل بپوشاند.«
   طرح پتانسيل يابي زراعت چوب

منصور، اطلاع رساني از مقرون به صرفه بودن زراعت 
چوب را امري لازم و ضروري دانس��ت و يادآور شد: 
»فوايد اقتصادي زراعت چوب بايد به روس��تاييان 
اطلاع رساني شود تا انگيزه ورود به اين حوزه افزايش 

يابد.«
رئيس موسس��ه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور 
هم روز دوش��نبه )12 آبان( در مصاحبه اي گفت: 

»بخش��ي از چوب هاي مورد نياز صنايع كش��ور به 
دليل برخي ويژگي ها بايد از خارج تأمين شود، اما 
8۰ درصد اين نياز از طري��ق زراعت چوب در داخل 

قابل تأمين است.«
به گفته عادل جليلي، بر اساس طرح هاي مطالعاتي 
موسسه تحقيقات جنگل ها و مراتع، صنايع چوب 
و كاغذ كشور در صورت اس��تفاده 1۰۰ درصدي از 
ظرفيت هاي توليدي خود به 18ميليون متر مربع 
چوب در سال نياز دارند كه امسال با افزايش زراعت 
مي توان 8۰ درصد مواد اوليه مورد نياز صنايع چوب و 

كاغذ كشور را تأمين كرد. 
وي درباره جزئيات طرح هاي مطالعاتي اين مؤسسه 
تحقيقات��ي در زمينه زراع��ت چوب اظه��ار كرد: 
»براساس طرح پتانسيل يابي زراعت چوب، زمين هاي 
مستعد كه شرايط اكولوژي كشت چوب را دارند و در 
عين حال رقيب ساير محصولات استراتژيك نيستند 
در قالب چند پروژه شناسايي شده اند. نتايج حاصل 
از اين پروژه ها نشان مي دهد در اراضي استان هاي 
ش��مالي يعني گيلان و مازندران ب��ه دليل ميزان 
بارندگي، امكان زراعت چوب صنوبر به صورت ديم 

در سطح حدود ۶۷هزار هكتار وجود دارد.«
   پروژه ۵ برابري توليد چوب

جليلي افزود: »در حاشيه هاي رودخانه هاي دائمي 
در شمال و شمال غرب كشور نيز 1۹8هزار هكتار، 

در حاشيه 1۰كلانشهر مانند تهران، اصفهان، تبريز، 
اهواز و مشهد ۶۳هزار هكتار با استفاده از پساب هاي 
شهري و فاضلاب و در خوزس��تان حدود ۵۹۷هزار 
هكتار زمين مس��تعد براي زراعت چ��وب به ويژه 
اكاليپتوس، شناسايي شده است. استان خوزستان 
مي تواند ب��ه مهم ترين قطب زراعت چوب كش��ور 
تبديل ش��ود، يعني حدود ۹2۵هزار هكتار اراضي 
مس��تعد )حدود پنج برابر اراضي فعلي( كه در حال 

برنامه ريزي براي آنها هستيم.«
وي درباره ارقام مورد نياز زراعت چوب در كش��ور با 
توجه به كيفيت و سريع الرشد بودن آن گفت: »اين 
مؤسسه نزديك 4۰سال است كه روي توسعه زراعت 
چوب در مناطق مختلف كش��ور تحقيق مي كند و 
تاكنون براي هر منطق��ه زراعي، صنوبر مخصوص 
معرفي كرده است كه برخي از آنها هيبريد و برخي 

ديگر با منشأ داخلي و خارجي هستند.«
رئيس مؤسس��ه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور 
با اش��اره به اينكه عملكرد توليد ارقام جديد صنوبر 
معرفي شده، دو برابر ارقام سنتي است، اظهار كرد: 
» از روش هاي سنتي زراعت صنوبر به طور ميانگين 
سالانه بين 1۰۰ تا 1۵۰متر مربع چوب، در هكتار 
استحصال مي شود، در حالي كه در روش هاي نوين 
كاشت صنوبر، س��الانه بين 2۵۰ تا ۳۵۰ مترمربع 

چوب در هكتار، برداشت مي شود.«
   بازدهي ۳برابري چوب نسبت به گندم

گفتني است در س��ال هاي اخير كارشناسان منابع 
طبيعي، علاوه بر معرفي گونه هاي جديد زراعي، به 
دنبال ارائه تكنيك هاي كاشت براي افزايش عملكرد و 
اقتصادي تر كردن زراعت چوب هستند، به طوري كه 
يكي از روش هاي ارائه شده، بهره برداري كوتاه مدت 
دو ساله، سه ساله، چهار ساله و پنج ساله از درختان 
صنوبر اس��ت.  توليد چوب با كيفيت، كاهش فشار 
بهره برداران از جنگل ها، اس��تفاده بهين��ه از آب و 
خاك، شناسايي اراضي ملي مستعد زراعت چوب، 
رونق اكوتوريسم و اشتغالزايي از مزاياي طرح توسعه 
زراعت چوب است. ميزان بازدهي زراعت چوب صنوبر 
در كشور سه برابر كشت گندم در هر هكتار است. هر 
چقدر عمر درخت صنوبر بيشتر باشد، براي توليد 
كاغذ و هر چقدر صنوبر جوان تر باشد، براي صنايع 

چوب مانند MDF مناسب تر خواهد بود. 

   مدي��ر كل امور ك��ودكان و نوجوانان س��ازمان بهزيس��تي اظهار 
 كرد: از ابتداي س��ال ۷۵۰ كودك بي سرپرس��ت ب��ه فرزندخواندگي 

پذيرفته شده اند. 
   معاون هماهنگي امور مناطق ش��هرداري تهران به بهره برداري از 
هزار پروژه كوچك و بزرگ مقياس تا چهار ماه آينده اشاره كرد و گفت: 
تجهيزات برفي ب��راي پايتخت خريداري ش��ده و آمادگي لازم در اين 

رابطه وجود دارد. 
   معاون شهرس��ازي ش��هردار تهران درباره موضوع لغو محدوديت 
ارتفاع س��اخت و س��از در محله جم��اران اظهار داش��ت: در مورد لغو 
محدوديت ارتفاع ساخت و ساز در محله جماران طي ماه هاي گذشته 
مباحث و حاشيه هاي مختلفي مطرح ش��ده ولي به طور كلي به فرض 
اينكه تصميم گيري در شوراي عالي شهرسازي مبني بر لغو محدوديت 
ارتفاعي در جماران باشد، بر اساس صراحتي كه در قانون وجود دارد، 

امكان اجراي آن توسط شهرداري تهران نيست. 

فعاليت 6هزار مركز نيکوكاری در كشور
مع�اون مش�اركت هاي مردم�ي كميت�ه امداد ب�ا اع�لام فعاليت 
۵ه�زار و ۱۵۱ مركز نيك�وكاري گفت: اي�ن مراكز از ابتداي س�ال 
تاكنون هزار و 200 ميلي�ارد تومان به نيازمن�دان كمك كرده اند. 
عليرضا عسگريان گفت: سال گذشته هزار و 1۰۰ميليارد تومان توسط مراكز 

نيكوكاري سراسر كشور مستقيم به نيازمندان كمك شد. 
معاون مشاركت هاي مردمي كميته امداد با بيان اينكه از ابتداي سال تاكنون 
كمك هاي مراكز نيكوكاري از هزار و 2۰۰ميليارد تومان گذشته است، گفت: 

تا پايان سال اين عدد از 2هزار و ۵۰۰ميليارد تومان عبور مي كند. 
عسگريان با اشاره به راه اندازي 8۰ مركز نيكوكاري در دانشگاه هاي سراسر 
كشور خاطرنشان كرد: در سال آينده همين مراكز مي توانند 1۵۰ميليارد 

تومان به دانش آموزان نيازمند كمك كنند. 
وي اضافه كرد: پيش بيني ما اين است كه آمار مراكز نيكوكاري تا پايان سال 

از 8هزار مركز فراتر رود. 

حسين سروقامت

 12 ايستگاه مترو
 تا پايان سال افتتاح مي شود

ش�هردار تهران گفت: چهار ايس�تگاه جديد به خط ۶ مترو اضافه 
مي شود و اين خط با اتصالات كوچكي به راه آهن متصل خواهد شد. 
پيروز حناچي در آيين ورود دس��تگاه حفار مكانيزه به ايستگاه ميدان 
حضرت عبدالعظيم حسنی گفت: زيرساخت هاي مترو به خصوص در 
خطوط ۶ و ۷ فراهم شده و بيشترين مشكل، واگن و تأمين اعتبار است، 

شهرداري در اين تأمين اعتبار تنهاست. 
وي با اش��اره به اينكه تعداد مس��افران مترو و اتوبوس در ايام كرونا به 
۷۰۰ تا 8۰۰هزار نفر كاهش پيدا كرده است، گفت: اين شرايط به قبل 

بازمي گردد و نياز به حمايت دارد. 
وي افزود: براي پروژه اي كه روزانه با 4ميليون مخاطب روبه رو اس��ت، 
حمايت بيش��تري نياز داريم. اوراق مش��اركت ۹8 رس��يده است، اما 
مش��كلات اداري در تأمين اجتماعي داريم كه انتظار داريم مشكلات 

هر چه زودتر حل شود. 
حناچي گفت: بخش انتهايي خط ۶ مترو اضافه مي شود و چهار ايستگاه 
به اين خط اضافه خواهد شد. اين پروژه از پروژه هاي پيچيده اي بود كه 
از سفره چشمه علي عبور مي كرد و نگراني هاي زيادي وجود داشت كه 

به تدبير مهندسان كار انجام شد. 
وي با اشاره به مسافت حدود 4/۵كيلومتري مسير طي شده اين خط 
كه هزارو2۰۰ متر از آن باقي مانده اس��ت، ابراز داش��ت: با اتصال اين 
تكه، چهار ايستگاه جديد به خط ۶ مترو اضافه مي شود كه با اتصالات 
كوچكي به راه آهن متصل مي گردد.  حناچي اظهار داشت: سيبل مترو 
توسط متخصصان ايراني در حال انجام است كه كار مهمي است و اين 
دستگاه روزانه ۷متر كار مي كرده و الان به 14متر در روز افزايش پيدا 

كرده است و اميدواريم تا آخر امسال به پايان برسد. 
در همين رابطه علي امام، مديرعامل ش��ركت متروی تهران گفت: در 
صورتي كه هزارو2۰۰ متر حفاري توسط دستگاه حفار مكانيزه انجام 
گيرد، توسعه جنوبي خط ۶ به اتمام خواهد رسيد. همچنين افتتاح 12 
ايستگاه جديد تا پايان سال مدنظر قرار گرفته و برنامه ريزي ها در اين 
راستا انجام شده است. براي سال آينده نيز افتتاح بيشتر ايستگاه هاي 

جديد را در دستور كار قرار داده ايم. 

حرفه ها پيوندي استوار با مسئوليت هاي اجتماعي دارند، لذا اگر 
معلم هستيد و مايليد مسئولانه رفتار كنيد، شايسته است:

به قدر كفايت از تعهد حرفه اي برخوردار بوده، چيزي از آموزش 
دانش آموزان دريغ نكنيد. 

از همه توان براي بالفعل كردن استعدادهاي بالقوه آنان استفاده 
كنيد، يعني همچو معدنكار، معادن وجود آنان را بكاويد و طلا و 

نقره وجودشان را استحصال نماييد. 
دانش آموزان را امانت الهي دانسته، با رازداري از حريم خصوصي 
آنان حفاظت كنيد. نقّاد و نقدپذير باشيد و با رفتار صادقانه خويش 

حُريت و آزادمنشي را به شاگردان خود بياموزيد. 
با انصاف و عدالت با فراگيران برخورد كرده، پاسخگوي انتظارات 

بحق آنان باشيد. 
از ادب و احترام نسبت به آنان دريغ نكنيد و صميميت و همدلي را 

با صراحت و شفافيت درآميزيد. 
... و ختم كلام آنكه از وجود خود پلي بسازيد كه دانش آموزان را به 

خداوند رهنمون شود!
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موافقت رهبر انقلاب با عفو و تخفيف 
مجازات تعدادي از محکومان

 تعدادی از اغتشاشگران آبان 9۸ هم 
مورد رأفت اسلامي قرار گرفتند

حض�رت آي�ت الله خامنه اي ب�ا پيش�نهاد عف�و و تخفي�ف مجازات 
۳ه�زار و۷۸0ت�ن از محكوم�انِ محاكم عموم�ي و انقلاب، س�ازمان 
قضاي�ي نيروه�اي مس�لح و تعزي�رات حكومت�ي موافق�ت كردند. 
به مناسبت فرا رس��يدن ميلاد با س��عادت حضرت ختمي مرتبت محمد 
مصطف��ي)ص( و ولادت حضرت ام��ام جعفر ص��ادق)ع(، حضرت آيت الله 
خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي با پيشنهاد عفو و تخفيف مجازات ۳هزار 
و ۷8۰تن از محكومانِ محاكم عمومي و انقلاب، سازمان قضايي نيروهاي مسلح 

و تعزيرات حكومتي موافقت كردند. 
حجت الاسلام والمسلمين رئيس��ي، رئيس قوه قضائيه به مناسبت ميلاد 
پيامبر اعظم)ص( و امام جعفر صادق)ع( طي نامه اي به رهبر انقلاب اسلامي 
پيشنهاد عفو يا تخفيف و تبديل مجازات ۳هزار و ۷8۰تن از محكومان را كه در 
كميسيون مركزي عفو و بخشودگي، واجدِ شرايط لازم تشخيص داده شده اند، 
ارائه كرد كه اين پيشنهاد در اجراي بند 11 از اصل 11۰ قانون اساسي مورد 

موافقت رهبر معظم انقلاب اسلامي قرار گرفت. 
گفتني است از نكات جالب توجه در عفو اخير اين است كه در كنار محكومان 
عمومي كه به مناسبت ميلاد پربركت پيامبر مكرم اسلام)ص( از زندان آزاد 
شده اند، تعدادي از اغتشاش��گران حوادث آبان ماه سال ۹8 هم مورد رأفت 
اسلامي قرار گرفته و شامل اين عفو شده اند؛ سهمي از آزادي هاي محكومان 
امنيتي مربوط به اين افراد است. رهبر معظم انقلاب هم سال گذشته تأكيد 
كردند رأفت اسلامي مبناي برخورد با اغتشاشگران باشد و بر همين مبنا در 

سالگرد حوادث آبان افرادي از اين جمع آزاد شدند. 
همچنين در ميان عفو اخير تعداد بالايي از محكومان اهل تسنن هم وجود دارد. 
چند خبرنگار، فعال سياسي و چند نفر از تجمع كنندگان به بهانه هواپيماي 

اوكرايني و... نيز در جمع آزادشدگان هستند. 
رويه عفوهاي اخير قوه قضائيه با گذشته متفاوت شده است. اين اقدام تحولي 
واكنش هاي مثبتي را در بين فعالان سياسي و حقوقدانان در پي داشته است.

  تجهيزات غيراستاندارد 14 شهربازي 
در استان تهران پلمب شد

مديركل اس�تاندارد تهران از توقي�ف و پلم�ب ۱۵2تجهيز بازي 
غيراس�تاندارد در اس�تان ته�ران در دو ماه گذش�ته خب�ر داد. 
محمودرضا طاهري افزود: در جريان بازرسي هاي كارشناسان استاندارد 
از شهربازي هاي اس��تان، تجهيزات غيراس��تاندارد در شهربازي هاي 
اسلامشهر پلمب شد كه نام آنها بدين شرح است: احمدآباد مستوفي، 
افشين، پارك مسكن مهر، پارك سالور، 22 بهمن، پارك ملت، پارك 

ندايي و توحيد. 
وي همچنين در خصوص نام شهربازي هاي استان تهران كه تجهيزات 
غيراستاندارد آنها در دو ماه گذشته پلمب شد، گفت: شهربازي رهان، 
سرزمين كودك آفتاب، الهيه، ش��هيد فكوري، آفتاب و مهتاب از اين 

جمله  هستند. 
اين مقام مسئول افزود: از ابتداي سال تاكنون هزارو۷2 مورد بازرسي 
از شهربازي هاي استان انجام شده  اس��ت و در نتيجه آن 418 تجهيز 

پلمب شد. 
وي در خصوص تجهيزات پلمب ش��ده نيز تأكيد ك��رد: بهره برداران 
محترم اماكن تفريحي پلمب ش��ده باي��د بلافاصله، نس��بت به ثبت 
درخواست بازرسي در سامانه نظارت بر استاندارد تجهيزات تفريحي 
اقدام نمايند و پس از انجام بازرسي توسط شركت هاي بازرسي، نواقص 
و عدم انطباق هاي اعلام ش��ده را رف��ع و مجوز بهره برداري س��الانه را 
اخذ كنند. بديهي اس��ت در صورت عدم اجراي م��وارد فوق و هرگونه 
بهره  برداري از تجهيزات پلمب شده، مراتب جهت رسيدگي به مراجع 

قضايي ارسال و با متخلفان مطابق مقررات برخورد خواهد شد. 

 هزينه 3هزارو600 ميليارد توماني 
بيمه سلامت در تأمين داروی بيماران

معاون بيمه خدمات س�لامت س�ازمان بيم�ه س�لامت از هزينه 
۳ هزار و ۶00 ميليارد توماني بيمه س�لامت در بخش دارو خبر داد. 
مهدي رضايي درباره هزينه هاي سازمان بيمه سلامت براي دارو بيان 
كرد: بيمه سلامت همواره در تأمين اقلام دارويي در كنار بيماران قرار 
دارد و براي تأمين دارو هاي مورد نياز بيماران تحت پوشش اين سازمان، 

هزينه هاي بسياري تاكنون پرداخت كرده است. 
وي افزود: سال گذشته ۵۰ ميليون بار مراجعه سرپايي به داروخانه ها 
انجام شد كه اين ميزان بار مراجعه به مبلغ 2هزارو۵۰۰ ميليارد تومان 

براي بيمه سلامت هزينه داشته است. 
معاون بيمه خدمات س��لامت س��ازمان بيمه س��لامت اظهار كرد: از 
2هزارو۵۰۰ ميليارد تومان، بي��ش از ۵۰۰ ميليارد تومان آن مربوط به 
بيماران خاص، ۳۰۰ ميليارد مربوط به ش��يمي درماني و 2۷۰ ميليارد 

مربوط به انسولين هاي قلمي است. 
رضايي گف��ت: با توج��ه به هزين��ه دارويي س��طح يك روس��تايي و 
بخش هاي بستري، مجموع هزينه هاي دارو براي بيمه سلامت بالغ بر 

۳هزارو۶۰۰ ميليارد تومان است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حنا خلج |  فارس

 خودرو هاي فرسوده ديزلي
 عامل 60درصد آلودگي كلانشهرها 

رئيس سازمان حفاظت محيط زيست اظهار كرد: متأسفانه در قانون 
بودجه پيش بيني نادرست شده است كه صنايع آلاينده را جريمه 
كنيم و پولش را به شهرداري بدهيم، در حالي كه پول جريمه صنايع 
آلاينده بايد صرف رفع آلايندگي همان كارخانه ها و شهرها شود. 
عيسي كلانتري با بيان اينكه در استقرار صنايع بزرگ و جانمايي آنان در 
كلانشهرها محاسبه درست انجام نشده است، اظهار كرد: به عنوان مثال 
در دو كلانشهر اصفهان و تبريز كه بادها هميشه از غرب به شرق مي وزد، 

صنايع آلاينده نيز درست در غرب تاسيس شده اند. 
وي خاطرنشان كرد: علت آلايندگي تبريز اين است كه اصول اوليه محيط 
زيست را در استقرار صنايع رعايت نكرده اند و تمام آلايندگي ها وارد شهر 

مي شود و ما مجبور به هزينه هاي گزاف براي رفع آلايندگي هستيم. 
كلانتري افزود: مسئله ديگر در استقرار صنايع براي كلانشهرها در نظر 
نگرفتن فاصله آنان از تمركز جمعيتي است. به دليل حمل و نقل آسان 
و رفت و آمد سريع كارگران به محيط كار، فاصله محل صنايع بزرگ و 
آلاينده با مكان هاي ساكن جمعيت رعايت نشده است و ما امروز گرفتار 

معضل آلايندگي در كلانشهرها هستيم. 
رئيس سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به تاثير آلايندگي ها بر افزايش 
مرگ و مير كرونا گفت: طبق تحقيقات دانشگاه هاي امريكا، به ازاي يك واحد 

افزايش ذرات معلق 8درصد بيماران كرونا بيشتر مي ميرند. 
وي با اشاره به افزايش تمركز خودروها و صنايع در شهرها اظهاركرد: 
امروزه مصرف گازوئيل و مازوت به دليل تردد كاميون هاي بالاي ۵۰سال 
در شهرها و استقرار صنايع افزايش يافته است كه بزرگ ترين آلاينده 
شهرها هس��تند و با توجه به وضعيت اقتصادي كش��ور توان نوسازي 
خودروهاي ديزلي را با سرعت بيشتر نداريم. كلانتري خاطرنشان كرد: 
فقط در تهران در فصل پاييز ۶۰درصد آلايندگي مربوط به خودروهاي 

ديزلي و 2۰درصد مربوط به سوخت نيروگاه هاست. 


